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SIIN ON VIITE LOO PEALKIRI, VÕIKS OLLA
ÜLAPEALKIRJA SÕNA ESIMESE SÕNA FONT

PEAMINISTER TAAV RÕIVAS KAITSES PARLAMENDIS IDA-VIRU
TÖÖPUUDUS VÄHENDAMISEKST HTUD OTSUSEID /LK 5

ARVAMUS
ÕIGUSABI SAAMISE
VÕIMALUSED
AVARDUVAD
Justiitsminister Urmas Rein-
salu selgitab tänases lehes,
kuidas riik kavatseb inimes-
tele õigusabi kättesaadava-
maks teha. Teadupooleston
Eestis suur hulk inimesi, kel-
le sissetulek ei võimalda neil
vajaduse korral hankida kva-
liteetset õigusteenust. Sa-
mas ei vasta need inimesed
praegu riigi õigusabi saami-
se formaalsetele tingimuste-
le, sest selle saamise tingi-
mused on üpris ranged ning
paljud isikud jäävad n-ö lati
alla. LK 2
UUDISED
NARVAS JÄTKUB RANNA
VÄLJAEHITAMINE
Narva võimud täiendavad
uue rannahoone projekti
vihmaveetorudega. Ideaalis
tuleks välja vahetada kogu
rannas olev liiv. LK 3
VENEMAA TURIST
ON TAGASI
Ida-Virumaa turisminäitajad
on nina taas ülespoole kee-
ranud. Selle aasta jaanua-
rist augustini kasvas turisti-
de ööbimiste arv eelmise
aastaga võrreldes 12 prot-
senti (Eestis keskmiselt 8
protsenti). LK 4
SPORT

TATJANA MANNIMA
OOTUSTERIKAS
TAGASITULEK
Veebruaris teise tütre sünni-
tanud Eesti viimaste aastate
parim naissuusataja Tatjana
Mannima tõdeb, et on saa-
nud suvised treeningplaanid
edukalt teoks teha ja tun-
neb, et tulema peaks taas
edukas hooaeg. LK 6

HALDUSREFORM: Toila otsustab Jõhviga läbirääkimiste lõpetamise

Jõhvi poolt ära põlatud kolmik
teeb uue vallavalitsuse Jõhvi

Jõhvi poolt ära põla-~

tud Toila, Kohtla ja Koht-
la-Nõmme valla juhid ot-
sustasid eile, et jätka-
vad ühinemiskõnelusi
ning ühine vallavalitsus
hakkab asuma Jõhvis.
Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Eile leppis ühinemiskõneluste
juhtgrupp kokku, et uus oma-
valitsus, mille nimeks saab
Põhjaranniku vald, hakkab te-
gutsema Jõhvi linnas, kuigi
Jõhvi vald ise otsustas ühine-
misest loobuda.

"Vallakeskust kui sellist ei
tule. Seniste omavalitsuste ter-
ritooriumile jäävad teenindus-
punktid ning vallavolikogu ja
vallavalitsus hakkavad tegut-
sema Jõhvis. Selles pole mida-
gi kummalist," sõnas Toila vo-
likogu esimees Roland Peets.
Tema sõnul pole uue vallama-
ja ruume veel otsitud, kuid sel-
lega on plaanis tegelda järgmi-
sel aastal.

Tänasel volikogu istungil
kavatseb Toila vastu võtta ot-
suse, millega lõpetatakse ühi-
nemisläbirääkimisedJõhviga.

Eelnõus selgitatakse, et Toi-
la volikogu võttis 19. oktoob-
ril toimunud volikogu istungil
vastu protokollilise otsuse pea-
tada ühinemisläbirääkimised
Jõhvi vallaga juhul, kui viima-
ne peaks 20. oktoobril toimu-
val volikogu istungil lõpetama
ühinemisläbirääkimisedKoht-
la ja Kohtla-Nõmme vallaga.

Jõhvi osatähtsus väheneb
"Toila vallavolikogu on sei-

sukohal, et Jõhvist on võima-
lik kujundada tugev tõmbe- ja
maakonnakeskus vaid juhul,
kui omavalitsus suureneb het-
kel ühinemisläbirääkimisi pi-
dava Toila, Kohtla ja Kohtla-
Nõmme vallaga. Alternatiivi-
na vaid Toila ja Jõhvi valla ühi-
nemisel moodustuva omavalit-
suse osatähtsus pikemas pers-
pektiivis nii maakondlikul kui
riiklikul tasandil kindlasti vä-
heneks, mistõttu saaks olema
pärsitud ka täna ühiselt ühi-
nemislepingusse kirja pandud
eesmärkide saavutamine," sei-
sab tänaarutusele tuleva otsu-
se eelnõus.

Selgituses seisab veel, et
Jõhvi vallavolikogu otsus lõ-
petada ühinemisläbirääkimi-
sed Kohtla ja Kohtla-Nõmme-
ga viiks olukorrani, kus Toi-
la, Kohtla ja Kohtla-Nõmme
jätkavad läbirääkimisi ning
püüavad jõuda ühinemislepin-

gu heakskiitmiseni veel käes-
oleval aastal, et tagada vaba-
tahtliku ühinemisega kaasne-
vate toetuste kasutamise või-
malikkus valdade elukeskkon-
na parandamiseks.

Jõhvi volikogu otsustas eel-
misel neljapäeval, et lõpetab
kõnelused Kohtla ja Kohtla-
Nõmme vallaga ning jätkab
neid Toilaga.

Jõhvi volikogu esimees Teet
Enok põhjendas kõneluste lõ-
petamist sellega, et Kohtla ja
Kohtla-Nõmme kaasamine viib
JõhviKohtla-Järve mõjusfääri
ning tähendab lõpuks tema ar-
vates maakonnakeskuse ühen-
damist Kohtla-Järvega.

"Jõhvi huvi pole minna kaa-
sa Toila juhtimisel kujunenud
olukorraga moodustada Koht-
la-Järve ümber kobarvald.
Jõhvi huvi oli ja on jätkata
maaomavalitsustekeskusena.
Vaadates tulevikku, soovitan
riigil vajaduse korral sundlii-
ta rahvaarvuga kimpus olevad
ning ühesuguste huvide ja po-
sitsioonidega vallad: Toila,
Kohtla, Kohtla-Nõmme, Vai-
vara ja Narva-Jõesuu," ütles
Enok Põhjarannikule enne vo-
likogu istungit.

Tõenäoline on sundliitmine
Valitsusekinnitatud haldus-

reformi Põhja-Eesti piirkond-

liku komisjoni esimees Kaia
Sarnet avaldas eelmisel näda-
lal arvamust, et Jõhvi otsus tä-
hendab suure tõenäosusega, et
riik sundliidabToila, Kohtla ja
Kohtla-Nõmme, kuid sellisel
juhul jääb Jõhvil saamata va-
batahtliku ühinemisega kaas-
nev toetus (umbes 1,3miljonit
eurot). Ta ütles, et komisjon
koguneb sel nädalal ja arutab
ka Jõhviga seonduvat, kuid li-
sas, et ta selle kõrval, et riik
neli valda sundkorras liidab,
palju muid võimalusi ei näe.
"See saab olema muidugi meie
komisjoni ettepanek valitsuse-
le ning valitsus siis otsustab,"
sõnas ta. Sarneti sõnul ei vasta
Toila, Kohtla ja Kohtla-Nõm-
me riigi kehtestatud kritee-
riumile, mille kohaselt peab
omavalitsuse elanike arv pä-
rast haldusreformi olema vä-
hemalt 5000. Nelja valla peale
oleks elanike arv 16 500, ilma
Jõhvita aga umbes 4800.

Toila volikogu esimees Ro-
landPeets kommenteeris Jõh-
vi volikogu otsust nii: "Mul on
kahju, et praegusel Jõhvi koa-
litsioonil ei ole ambitsiooni
ehitada Suur-Jõhvit. Ega me
kõiki neid põhjusi ju täpselt
tea. Aga teisalt on saabunud
selgus. Olgem ausad: sellise
virvarri järel oleks praegu-
se Jõhvi volikogu esimehega

ühise laua taga koostööd otsi-
da ka suhteliselt raske." Toila
vald on kõneluste algusest saa-
dikkinnitanud, et on ühinemis-
läbirääkimisteks valmis vaid
siis, kui kaasatakse ka Kohtla
ja Kohtla-Nõmme vald.

Pärast Jõhvi volikogu otsust
leppisid Toila, Kohtla jaKoht-
la-Nõmme juhid kokku, et jät-
kavad omavahelisi liitumiskõ-
nelusi ning tulevase omavalit-
suse esialgu kokku lepitud ni-
mi on Põhjaranniku vald.

Eile ütles Peets, et kuigi
Jõhvi volikogu otsuses seisab,
et Toilaga jätkatakse läbirää-
kimisi, oli see ilmselt algu-
sest peale formaalne lubadus.
"Oleks nad olnud huvitatud
läbirääkimiste jätkamisest,
oleks Jõhvi poolt tulnud järg-
mised tegevused. Aga meie se-
da ei tunneta," sõnas ta.

TOILA VOLIKOGU
OTSUSE EELNÕUST
Toila vallavolikogu on seisu-
kohal, et Jõhvist on võimalik
kujundada tugev tõmbe- ja
maakonnakeskus vaid juhul,
kui omavalitsus suureneb
hetkel ühinemisläbirääkimisi
pidava Toila, Kohtla ja Koht-
la-Nõmme vallaga.

Kohtla volikogu esimees Arno Rossman (vasakul) ja Toila volikogu esimees Roland Peets 20.oktoobril Jõhvivolikoguistungit jälgimas.Nendenäoilmest võiblugedailmselgetpettumust volikogu otsuseüle.PEETERLILLEVÄLI

Tšubenko selgitas
ametist lahkumist
Iraida Tšubenko pöördus
Narva-Jõesuu elanike poo-
le, selgitamaks, miks ta ot-
sustas linnapea ameti ma-
ha panna.

Tšubenko teatas Narva-
Jõesuu internetilehevahen-
dusel, et ei saa säärases lin-
lastepoolses mittemõistmi-
se õhkkonnas rohkem tööd
teha. "29. septembril 2016.
aastal toimunud rahvakoos-
olekul jäite te uskumakahe
linnavolikogu liikme juttu:
nad süüdistasid linnavalit-
suse ametnikke valetami-
ses, samas andsid nad eba-
õiget informatsiooni, mille-
ga viidi teid eksitusse, na-
gu oleks ühtne piir Narva
linnaga, mis lubaks alusta-
da läbirääkimisi Narvaga.
Süüdistasid selles, et mi-
na ja linnavalitsuse tööta-
jad kardame kaotada "soo-
jad kohad". Seega tahan öel-
da, et mina ei hoia oma too-
list kinni ja kolm aastat ta-
gasi, kui ma nõustusin asu-
ma tööle linnapea ametiko-
hal, ei püstitanud ma isikli-
ku kasu saamise eesmärki
nagu mõned saadikud."

Nimetatudrahvakoosole-
kust võttis osa umbes 250
kuurortlinna elanikku, kel-
lest valdav enamik polnud
rahul, et linnavolikogu keel-
dub kangekaelselt alusta-
mast ühinemisläbirääkimisi
Narva linnaga ja peab neid
vaid Vaivara vallaga. Koos-
olekul võtsid aktiivselt sõna
Narvaga ühinemise poolda-
jad ja kohale olid tulnud ise-
gi linna kõrgema juhtkonna
esindajad. "Selle asemel et
teha tööd linna huvides, nad
klatšivad jaässitavad linna-
kodanikke. Kui saaks nen-
de energiat vajalikus suu-
nas suunata, siis oleks ka
olukord linnas teine," kom-
menteerisTšubenko peaae-
gu kuu aega tagasi aset leid-
nud sündmust.

"Praegu käivad läbirääki-
mised Vaivara vallaga. Al-
gul oli teada, et see on ai-
nuke omavalitsus, kelle-
ga meil on ühtne piir täies
ulatuses, ning ilma Vaivara
valla nõusolekutapole läbi-
rääkimisi Narva või Silla-
mäega alustada võimalik,"
lisas Tšubenko.

Nüüdsest on ta linnavo-
likogu liige ning ta tuletas
meelde, et lähiajal esitletak-
se elanikeleVaivara vallaga
ühinemise lepingu projek-
ti. "See on väga tõsine kü-
simus. Palun tutvuge selle
dokumendiga ja tehke oma
ettepanekud." Tšubenko on
üks Narvaga liitumise vas-
tastest, seetõttu nõrgenesid
piirilinnaga ühinemisepool-
dajate read linnavolikogus
tema tulekuga tunduvalt.
Täna hakatakse seda küsi-
must järjekordsel istungil
taas kord arutama. (PR)
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Arvamus
Vene turist on tagasi,
aga vaesemana
Statistika andmed, mis näitavad, et Ida-Viru-
maal on Venemaa turistide arv taas tõusuteel,
peaksid meid muidugi rõõmustama, sest just
Ida-Virumaa turismitööstus ja kaubandus kan-
natasid kõige rohkem Venemaa majanduskrii-
si tagajärjel. Ilmselt on sellel mitmeid põhju-
si, üks näiteks see, et sissetulekute järsk lan-
gus ei lubagi paljudel venelastel pikemat rei-
si ette võtta. Eesti on aga lähedal ja hindade
poolest siiski kohati soodsam kui paljud Lää-
ne-Euroopa riigid.

Aga tõsi on seegi, et kuigi Venemaa turisti-
de vool on tõusuteel, naasevad nad meile vae-
semana kui varem. On ju varasemast teada tu-
rismiettevõtjate kindel veendumus, et Vene-
maa klient on üks paremaid, sest kulutab hel-
delt. Ent kui kulutamiseks on märkimisväär-
selt vähem raha, sest rubla ostujõud on dra-
maatiliselt kukkunud, on loogiline, et ka meie
turismimajandusse ja kaubandusse jõuab se-
da vähem.

Enne majanduskriisi läks kõik aina ülesmä-
ge, turismiettevõtjad investeerisid eelkõige
idaturistile mõeldes, samal eesmärgil laiene-
sid kaubanduskeskused. Lähiaegadel mingit
tuntavat tõusu Venemaa majandusele eksper-
did ei ennusta, pole ka meie turismimajandu-
sele sealt taevamannat oodata. Hakkajamad et-
tevõtjad ongi oma tähelepanu teistele naabri-
tele suunanud. Kuid alahinnata ei tohiks ka si-
seturisti. Sest elu näitab, et paljudele Eesti ini-
mestele on meie maakond ikka veel üks üsna
tundmatu ja avastamata paik.

ÜKS KÜSIMUS
KUIDAS HAKATAKSE ARVESTAMA ÜKSIKU PENSIONÄRI TOETUST?

Eile oli riigikogus esimesel lugemisel eelnõu, mis näeb
ette üksikutele pensionäridele ühekordse
toetuse maksmist.

SotsiaalkaitseministerMargus Tsahkna

Tegu on eelnõuga, millekohaselt kehtes-
tatakse üksi elava pensionäri toetus. Eel-
nõu järgi loetakse üksi elavaks pensionä-
riks vanaduspensioniealist isikut, kes rah-
vastikuregistri andmetel elab üksi jooksva
kalendriaasta 1.aprillist kuni 30. septembrini. 1,2kordne
keskmine pension tehakse kindlaks statistikaameti and-
mete alusel. Arvestuse aluseks võetakse eelarveaastale
eelneva aasta andmed. 2016. aasta IIkvartalis oli keskmi-
ne vanaduspension 391,4 eurot ning selle 1,2kordne täis-
arvuni ümardatud suurus seega 470 eurot ehk 2017. aas-
tal, seaduse jõustumise aastal, saavad pensionäritoetust
need, kelle netopension on alla pensionäritoetuse määra
ehk alla 470 euro.

Õigusabi saamise
võimalused avarduvad

Urmas Reinsalu JUSTIITSMINISTER, IRL

Teadupoolest on Eestis
suur hulk inimesi, kelle
sissetulek ei võimalda
neil vajaduse korral

hankidakvaliteetset õigustee-
nust. Samas ei vasta need ini-
mesed praegu riigi õigusabi
saamise formaalsetele tingi-
mustele, sest selle saamise
tingimused on üpris ranged
ning paljud isikud jäävad n-ö
lati alla.

Selliste inimeste täpset ar-
vu ei ole võimalik välja tuua,
kuid potentsiaalselt ületab see
ilmselt 100 000. Näiteks eelmi-
se aasta Eesti statistika aasta-
raamatu järgi elas 2014. aas-
tal absoluutses vaesuses 6,3%
elanikkonnast, s.o 82 000 ini-
mest, ja suhtelises vaesuses
21,6% rahvastikust, s.o 280
800 inimest. Kuigi suur osa
nendest inimestest ei vaja õi-
gusabi ja osa neist võib suuta
seda ka ise hankida, on selle-
le vaatamata meie hulgas suur
hulk inimesi, kes kas või kor-
ra elu jooksul tekkiva õigus-
küsimuse lahendamiseks õi-
gusabi vajavad, kuid ei suuda
seda iseseisvalt hankida. Selli-
ne olukord aga pole kuidagi õi-
gustatud ja vajab muutmist.

Eelmisel aastal valmis jus-
tiitsministeeriumis analüüs,
mis käsitles riigi õigusabi
süsteemi korraldust ja selle
kitsaskohti. Analüüsi pinnalt
valmis selle aasta kevadel rii-
gi õigusabi seaduse muutmi-
se eelnõu väljatöötamiskavat-
sus ning pärast seda koosta-
tud seaduseelnõu, mis saadeti
suvel huvigruppidele arvamu-
se avaldamiseks. Eelnõu väl-
jatöötamiskavatsuse ja eel-
nõu läbiv eesmärk on laien-
dada inimeste juurdepääsu-
võimalusi õigusabile. Prae-
guseks on valitsus justiitsmi-
nisteeriumis ette valmistatud
eelnõu heakskiitnud ja see on
edastatud riigikogule.

Riigi õigusabi süsteem
on paljudes Euroopa
riikides mitmetasan-
diline. On olemas es-

matasandi õigusabi, kus antak-
se isikule õiguslikku konsultat-
siooni ja koostatakse õigusdo-
kumente, ning teine tasand,
mis kätkeb endas peamiselt
esindamist, shkohtus, ja üldist
õigusnõustamist keerukama-
tes asjades. Teise tasandi õi-
gusabi osutamine toimub riigi
õigusabi andmise kaudu ja sel-
le saamiseks tuleb esitada
maakohtule avaldus ning tea-
tis enda majandusliku seisun-
dikohta. Lisaks korraldab jus-
tiitsministeerium aastaid es-
matasandi õigusnõustamiseks
konkursse, kuid riigieelarve-
liste vahendite nappuse tõttu
ei olnud võimalik tegelikku
abivajadust rahuldada ning
seega vähendadainimeste va-
jadust taotletavariigi õigusabi
järele. See tähendab, et prae-
gune riigi õigusabi süsteem ei
toimi mitme tasandina.

Justiitsministeeriumis et-
te valmistatud eelnõuga ka-
vatseme tagada inimestele õi-
gusnõustamise üle riigi. Sel-
leks loob eeldused järgmisel

aastal riigieelarvest eralda-
tud 0,7 miljonit eurot. Võrd-
luseks on näiteks 2016. aasta
sellekohane eelarve vaid 152
000 eurot, mis kätkeb endas
lisaks kohtumisega nõustami-
sele ka veebi teel nõustamist
ning infoportaali Jurist Aitab
haldamist ja arendamist.

Muudatuste tulemu-
sena hakkavad ini-
mesed saama tsi-
viil-ja haldusasja-

des õigusnõustamist näiteks
juriidiliste dokumentidekoos-
tamiseks õigusvaidlustes. Sa-
muti sisaldab õigusnõustami-
ne konsultatsiooni või isiku
suunamist vajaliku institut-
siooni poole, õigusdokumenti-
de ja arvamuste koostamist,
isiku esindamist asutuses
ning veebipõhist ja telefoni
teel nõustamist. Lihtsamates
asjades esindatakse inimest
vajaduse korral ka kohtus.

Muudatuste järel antak-
se tasuta esmatasandi õigus-
nõustamist määratud tundi-
de arvu ulatuses juhul, kui
inimese küsimus on õiguslik-
ku laadi. Kuna riigi vahendid
on piiratud, siis üldjuhul tu-
leb piirata tasuta antavaid õi-
gusabi tunde, erandiks võik-
sid olla näiteks alaealiste ning
täieliku töövõimetusega pen-
sionärideasjad. Tundide arvu
täitumisel on inimesel võima-
lik saada õigusabi edasi oma-
finantseerimise korral, mis
peaks olema turutingimustel
pakutavast õigusabi hinnast
soodsam. Kui inimesel puu-
dub võimalus omaosalust ta-
suda, siis suunatakse ta vaja-
dusekorral riigi õigusabi taot-
lema ning abistatakse ka aval-
duse täitmisel. Esmatasandi
õigusabi võimaluste laienda-
misega tahame vähendada va-
jadust teise tasandi õigusabi
järele ning vähendadaka koh-
tute töökoormust, kuna paljud
probleemküsimused saab la-
hendadaka kohtuväliselt.

Samuti on oluline rõhuta-
da, et kui seni said konkursist
osa võtta üksnes sihtasutused
ja mittetulundusühingud, siis
eelnõuga selline piirang kao-
tatakse.Edaspidi on konkursil
võimalikosaleda ka advokaa-
dibüroodel ja õigusbüroodel
ning soovi korral advokatuuril
või mõnel muul avalik-õigusli-
kul juriidilisel isikul. Eelnev
loob eeldusedparimaks õigus-
nõustamise kättesaamiseks
kõigis Eesti piirkondades. Sa-
muti loob avatud konkurss tin-
gimused riigi hangitava õigus-
abi mõistliku ja õiglase tunni-
hinna kujunemiseks.

Praegune olukord, kus
ilma riigi õigusabi
taotlemata määratud
abi korral ei ole isik

kaasnevate kulutuste hüvita-
misest alati vabastatud, ei ole
kindlasti mõistlik. Sellistel
juhtudel ei saa inimene ise si-
suliselt hinnata abi vajadust
enda seisundi tõttu ega kaalu-
da ka kaasnevate kulude
kandmise võimalust. Muuda-
tuse kohaselt vabastatakse
sellised inimesed riigi õigus-
abi tasu ja kulu hüvitamise
kohustusest. On ebaõiglane,
kui inimese hilisema majan-
dusliku seisundi hindamise
tõttu loetakse ta maksejõue-
tuks ning kohustatakse teda
riigi õigusabi kulusid hüvita-
ma. Samuti vabastatakse kõ-
nesolev inimeste grupp asja-
des, milles nad on riigi õigus-
abi saanud, nende või advo-
kaadi vahendusel esitatud
määruskaebuselt riigilõivu
või kassatsioonikautsjoni ta-
sumisekohustusest.

Riigi õigusabi muudatus-
te osas on seadus planeeritud
jõustuma üldises korras. Ko-
he pärast muudatuste jõus-
tumist kavandame kuuluta-
da välja õigusabi konkurss,
et kohe härjal sarvist haara-
ta ning õigusabi võimalikult
kiiresti pakkuma asuda.

Esmatasandi õigusabi võimaluste laiendamisega tahame vähen-
dada vajadust teise tasandi õigusabi järele ning vähendada ka
kohtute töökoormust, kuna paljud probleemküsimused saab la-
hendada ka kohtuväliselt.

PÄEVA LAUSE
"Ei teagi, kumb oli suu-
rem ja kumb oli enne,
kas osa rahva teatav tü-
dimus Ilvesest või Ilvese
tüdimus presidendiame-
tist ja sellega kaasas käi-
vast tähelepanust."
Politoloog ja Eesti Ekspressi
peatoimetaja Erik Moora.
(Eesti Päevaleht, 25. oktoober)

LEHED EILE
POSTIMEES kirjutab, et

riigireform, nagu iga teinegi
reform, õnnestub juhul, kui
see on läbimõeldud, eesmär-
gistatud ja ambitsioonikas −
vaid kärpimine pole riigire-
form. Nii sõnastab ühe rii-
gireformi juhtmõtte tööand-
jate keskliidu ja mõttekoja
Praxis ühisalgatus Riigire-
formi Radar. Politsei- ja pii-
rivalveametis (PPA) kavan-
datavad ümberkorraldused
vastavad just nimelt eeltoo-
dudkirjeldusele ning on see-
ga edumeelne näide teistele-
gi riigiasutustele.

PPA räägib peadirektor El-
mar Vaheri suu läbi sisemis-
test varudest, ehkki mitusada
töökohta on juba varasema-
tel aastatel koondatud. Tema
seisukoht on olnud laias laas-
tus selline, et rahaga ümber-
käimine peaks olema organi-
satsiooni sees täpsemini jao-
tatud. See tähendabprioritee-
tide seadmise vajadust. Kui
olukord nõuab, peabki üks
teenima sama töö eest roh-
kem kui teine. Vähem kabi-
netijuhte, rohkem väljas te-
gutsejaid, Ida-Virumaale kor-
rakaitsjate saamine, nii-öelda
esmatasandipolitseile parem
palk ja nii edasi.

PPA lähenemineei ole ava-
likus sektoris kuigi levinud
käitumismuster. Pigem eelis-
tatakse olla, valitsuse poole
käsi pikal.

Kui sisejulgeolekus suude-
taksekärpida nii, et see teeb
kokkuvõttes organisatsiooni-
le head, ei tohiks sellest siis-
ki teha järeldust valdkonna
senise ülerahastamise koh-
ta. Vastupidi, just efektiivse-
le ametkonnale saabki ju ra-
ha usaldada.

ÕHTULEHT leiab, et
meie piir Lätiga saab enda-
le kosmosetehnoloogia, kui
ka kõrvalteed pikitakse täis
autonumbrit tuvastada suut-
vaid kaameraid − kui käid
Lätis liiga sageli, siis hak-
kab kosmosejuhtimiskesku-
ses punane tuluke plinkima,
sa muutud kahtlusaluseks ja
riik tõmbab su karmilt liis-
tule. Niimoodi kavatseb riik
töötlemahakataLätis odava-
mat alkoholi ostmas käivaid
Eesti elanikke. Tegu pole sa-
laalkoholi, vaid täiesti legaa-
lse poes müüdava kaubaga.
Pealegi on kaupade vaba lii-
kumine üks ELi aluspõhimõ-
tetest. Milleks siis luua fooni,
nagu oleks seaduslike ostle-
jate näol tegu justkui kurja-
tegijatega?

Ametlik põhjendus on, et
sel moel hakkab maksuamet
välja selgitama neid, kes käi-
vadLätis selleks, etkaup Ees-
tis maha müüa.
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Uudised
EESTI

EUROOPA NÕUKOGU
TÕSTIS POSITIIVSELT
ESILE EESTI
ÕIGUSSÜSTEEMI
Euroopa Nõukogu avalikus-
tas oktoobris võrdleva üle-
vaate Euroopa Nõukogu 45
liikmesriigi õigussüsteemi
kohta, kus tõsteti Eesti õi-
gussüsteemi positiivselt esi-
le.

Eesti kohtusüsteem pais-
tab raportist silma sellega,
et Eesti maksumaksja ku-
lutab vähem raha kohtu-
süsteemi ülalpidamisele
kui keskmiselt Euroopa
Nõukogu riikide maksu-
maksjad. Euroopa Liidu 28
liikmesriigi võrdluses on
meil üks odavamaid kohtu-
süsteeme suhestatuna
SKTsse.

Raportis on Eestit esile
tõstetud kohtujuristi ameti-
kohtade loomise tõttu, mis
on avaldanud positiivset
mõju Eesti menetlustäht-
aegadele. Lisaks on Eestit
esile tõstetud selle poolest,
et on lühenenud menetlus-
tähtajad kriminaalkohtu-
menetluses ning et Eesti
on üks vähestest riikidest,
kus tsiviilkohtumenetluses
olevate asjade arv on ala-
tes 2012. aastast pidevalt
vähenenud.

ERAKORRALINE ABI
PÕLLUMEESTELE EI
LEIDNUD PARLAMENDIS
TOETUST
Riigikogu lükkas teisipäeval
tagasi Vabaerakonna alga-
tatud otsuse eelnõu, mille-
ga valitsusele tehakse ette-
panek maksta kriisis vaev-
levale piimandus- ja sea-
kasvatussektorile erakorra-
list abi.

"Eelmisel nädalal maa-
elukomisjonis tutvustatud
uuring näitab, et Eesti põl-
lumehed on oma Läti,
Leedu ja Poola kolleegide-
ga võrreldes oluliselt keh-
vemates konkurentsitingi-
mustes. Toetuste puhul on
Eesti oma panus oluliselt
väiksem kui naabermaade
oma. Üleminekutoetuste
maksmise õigust me sa-
muti ei kasutanud. Eba-
võrdsete konkurentsitingi-
muste kõrval kimbutavad
piimandust ja seakasva-
tust ka madal hind ja eks-
pordiprobleemid. Väga
kahju, et Eesti valitsus ei
toeta raskel hetkel oma-
sid," ütles Vabaerakonna
fraktsiooni liige Artur Tal-
vik.

Tema sõnul on lisaeelar-
ves planeeritud kolm miljo-
nit eurot selgelt ebapiisav
abiraha, mille puhul pea-
vad põllumehed reaalseid
ülekandeid ootama järgmi-
se aasta sügiseni. "Eelnõu-
ga tahtsime anda maksi-
maalse abi 8,3 miljoni eu-
ro ulatuses ehk 5,3 miljo-
nit lisaeelarvele täiendavalt
ning et põllumehed saaksid
selle abi kohe, sest nii
saab taastada väikeste ja
keskmiste farmide konku-
rentsivõimet." (BNS)

EUROPROJEKT: Tänavused tugevad sajuhood tuletasid meelde drenaažisüsteemi vajalikkust

Narvas jätkub
ranna väljaehitamine

Narva võimud täien-~

davad uue rannahoo-
ne projekti vihmavee-
torudega. Ideaalis tu-
leks välja vahetada ko-
gu rannas olev liiv.
Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

2015. aastal rajatud liivarand
kattus tänavuse suve ja sügi-
se jooksul sügavate vagude-
ga, mida mööda vihmavesi
jõkke valgub. Linnavõimud
tunnistavad, et drenaažisüs-
teemiprojektis ette nähtud ei
olnud ning nüüd projekteeri-
takse seda tagantjärele.

"Ja tõenäoliselt pole ka liiv
õige kvaliteediga," ütles lin-
navalitsuse liige Georgi Ig-
natov, tunnistades, et ideaalis
tuleks kogu liiv välja vahe-
tada. "Küsimus on, kust sel-
leks raha võtta, sest tegemist
on ikkagi üsna suurte mah-
tudega. Kui me teeme hoo-
ne ja nõlva juurde normaalse
äravoolutoru, siis ehk saabka
selle liivaga läbi, kui see ära
tasandada."
Nõuavad töövõtjalt

Uue ilme saanud rand pii-
rijõe kaldal ja ekstravagant-
ne rannahoone avati umbes
poolteiseaastase hilinemise-

ga ühtse kompleksina 2016.
aasta suvel. Ent peaaegu ko-
he hakkasid ilmsiks tulema
projekti koostamise või ehi-
tamise käigus läbi lastud
puudujäägid. Peale selle, et
puudu on vihmaveetoru, on
hoones probleeme õhu kon-
ditsioneerimisega ning küt-
te- ja muude tehnosüsteemi-
dega.

Ignatovi sõnul pöördus
linn probleemide kõrvalda-
miseks ehitusettevõtja − fir-
ma Pärnu REV poole, kuid
suhtlus nendega pole seni
kuigi edukas olnud. Selle aas-
taga on linn juba mitu korda
randa liiva juurde vedanud ja
seda tasandanud, kuid need
on äravoolutoru puudumisel
vaid ajutised abinõud.

"Meie ülesanne on praegu
saada Pärnu REVilt ettenäh-
tud garantiisummad, maksi-
mumprogramm on aga sun-
dida neid puudusi kõrvalda-
ma," rääkis Ignatov pikale-
veninud kirjavahetusest töö-
võtjaga.

Pärnu REV võitis 2013.
aastal riigihankekonkursi
Narva Joaoru puhkeala väl-
jaehitamiseks koostöös Tar-
tu firmaga OÜ E&G. Viimane
aga läks selle protsessi käi-
gus pankrotti ning seetõttu
olid pärnakad sunnitud all-
töövõtjaid kaasates tellimu-

sega iseseisvalt toime tule-
ma.

Georgi Ignatov märkis, et
ehkki ehitustööd jätkuvad,
on nii rand kui rannahoone
tegutsevad objektid ning oh-
tu, et 2017. aasta rannahoo-
aeg Narvas rikutud saab, ei
ole.
Viimaks ka
restoran avada

"Meie põhiülesanne on
praegu restoraniruumid ette
valmistada ja rendile anda,"
rääkis ametnik rannahoone
teisel korrusel seni ikka veel
tühjalt seisva 314 ruutmeet-
ri kohta.

Kaks varem korraldatud
konkurssi kõikvõimalike koh-
vikute-restoranide käitajate
seas positiivseid tulemusi
toonud ei ole: takistuseks on
saanud kas linna küsitav lii-
ga kõrge rendihind või ren-
dile antavate ruumide eba-

piisav ettevalmistus. Prae-
gu on Ignatovi sõnul lahen-
damata vaid ventilatsiooni
probleem − sealne ventilat-
sioon ei ole toitlustusasutu-
se jaoks piisav −; kui see la-
hendatud saab, siis võib välja
kuulutada uuekonkursi rent-
niku leidmiseks.

Europrojekti "Joaoru puh-
keala arendamine" maksu-
mus on ligikaudu 4,2 miljo-
nit eurot, sellest umbes kolm
neljandikku on saadud EASi
vahendusel Euroopa fondi-
dest. Territooriumi ja hoo-
ne projekteeris ideekonkur-
si võitnud Tallinna arhitek-
tuuribüroo JVR. Rannahoo-
ne alumine korrus kaevub
looduslikku nõlvakusse ning
sellel on originaalne kaheta-
sandiline arhitektuur.

Üks Narva prioriteet uuel
eurorahaperioodil on Joaoru
puhkeala edasine arendami-
ne ja heakorrastamine.

Joaoru liivarand on kohati kaetud sügavate ja laiadevagudega, mida mööda valgub veekokku suvel vihma- ja kevadel sulavesi.Pidevaliiva juurdetoomise jatasandamisega sedaprobleemi eilahenda,seepärast onlinn nüüdasunud drenaažisüsteemi
rajama. Ehituspuudujääke tuleb kõrvaldada ka uues ekstravagantses rannahoones. ILJASMIRNOV/ARHIIV

GEORGI IGNATOV

Meie maksimumprogramm on sundida ehitusettevõtjat puudusikõrvaldama.

Kohtla-Järve Lõuna mikrorajoon jäeti jälle pimedasse
Viimase kuu aja jooksul on
Kohtla-Järve Lõuna mikrora-
joon juba mitmelkorral õhtu-
ti mõneks ajaks tänavavalgus-
tuseta jäänud, kuna keegi
tundmatu on Katse tänaval
asuva elektrikilbi lahtikangu-
tanud ja valgustuse välja lüli-
tanud.

Taas kord leidis see aset
möödunudpühapäeval. Koht-
la-Järve linnavalitsuse tehni-
lise dokumentatsiooni spet-
sialisti Larissa Koivistoine-
ni sõnul enne tänavust sep-

tembrit sääraseid juhtumeid
ei esinenud. "Nagu oleks linna
ilmunud mingi maniakk, kel-
lele tänavavalgustuse väljalü-
litamine rahuldust pakub," ei
osanud ta kuidagi teisiti selgi-
tada, miks kilbist midagi ära
ei viida, vaid lülitatakse liht-
salt valgustus välja.

"See on tõepoolest ime-
lik käitumine: keegi on ju-
ba rohkem kui kümnel kor-
ral elektrikilpi lõhkunud,"
rääkis Kohtla-Järve tänava-
valgustusega tegeleva firma

Empower Ida piirkonna juha-
taja JanReisi.

Vaatamata elektrikilbil ole-
vale signalisatsioonile ja po-
litsei kiirele tegutsemisele, ei
ole kurjategijaid kinni püüda
õnnestunud.

Empoweri töötajatel tuleb
pärast iga säärast juhtumit
kohapeale välja sõita, et tä-
navavalgustus taas töökorda
seada.Peale selle tuli elektri-
kilbile lisakaitse paigaldada.
Kõik see tähendab lisakulu-
tusi. Empoweri andmetel on

linnale juba 1458 eurot kah-
ju tekitatud.

Larissa Koivistoineni sõ-
nul esines tänavavalgustus-
kilbi lõhkumise juhtumeid
üksvahe ka Sompas, kuid
tänu kohalike elanike valv-
susele õnnestus kurjategija
kinni nabida. "Kui te olete
näinud või märkate edaspi-
di elektrikilbi lähedal min-
geid kõrvalisi isikuid, siis
teavitage sellest politseid,"
pöördus ta linnaelanikepoo-
le. (PR)

LÜHIDALT

PURJUSPÄI AVARII TEINUD
LEEDU KODANIK SAI
KARISTADA

NARVA. Viru maakohus karistas
Leedu kodanikust Annat (36),
kes põhjustas autot alkoholijoo-
bes juhtides avarii. Õnnetus juh-
tus kaks aastat tagasi 8. sep-
tembril Vaivara vallas Tallinna-
Narva maantee 193. kilomeetril,
kui naine kihutas purjuspäi sõi-
duautot Audi A6 juhtides ja sa-
mal ajal kaassõitjatega vesteldes
kurvist välja, mistõttu auto põr-
kas mitu korda vastu kraavi kül-
ge. Õnnetuse tagajärjel said kaks
kaassõitjat ränki vigastusi. Kohus
määras naisele kokkuleppeme-
netluse käigus kaks aastat tingi-
misi vangistust kolme ja poole
aasta pikkuse katseajaga. Lisaks
mõistis kohus Annalt välja 7500
eurot ühe kannatanu kasuks, mi-
da mees tsiviilhagiga nõudis.

UUEKS ABILINNAPEAKS SAAB
PARTEITU VIIVE KESKKÜLA
KOHTLA-JÄRVE. Kolmapäeval,
26. oktoobril toimuval istungil
kinnitab Kohtla-Järve linnavoliko-
gu linnavalitsuse uue koosseisu.
Finantsküsimustega tegeleva abi-
linnapea vaba ametikoha saab
endale linnavalitsuse finantsosa-
konna peaspetsialist Viive Kesk-
küla.

Linnapea Ljudmila Jantšenko
ettepanekukohaselt hakkab te-
ma juhitava linnavalitsuse koos-
seisu kuuluma neli abilinnapead.
Oma koha säilitavad praegused
abilinnapead Deniss Veršinin, Nii-
na Aleksejeva ja Vitali Borodin.
Uueks, neljandaks abilinnapeaks
saab Viive Keskküla, kes hakkab
tegelema Kohtla-Järve finantskü-
simustega.

Finantsküsimustega tegeleva
abilinnapea koht vabanes pärast
seda, kui Ljudmila Jantšenko 28.
septembril Kohtla-Järve uueks
linnapeaks valiti.

Praegu on Keskküla linnavalit-
suse finantsteenistuse raamatu-
pidamise ja eelarve täitmise pea-
spetsialist.

EHITUSSPETSIALISTI
KONKURSS NURJUS

JÕHVI. Vallavalitsuse väljakuu-
lutatud konkurss ehitusspetsia-
listi leidmiseks tunnistati nurju-
nuks. Jõhvi vallavanem Eduard
East ütles, et kahest kandidaa-
dist üks oli küll sobilik, kuid ta
ei saa enne järgmist aastat töö-
le asuda. "Oleme praegu otsus-
tamise seisus, mida edasi te-
ha," sõnas ta, lisades, et ehi-
tusspetsialisti ülesanded on
praegu pandud vallavara spet-
sialistile Jevgeni Fedorenkole.

Eelmine ehitusspetsialist Kalev
Naur lahkus ametist poolte kok-
kuleppel vallavanema ettepane-
kul.

POLITSEI
MEEST RÖÖVITI TÄNAVAL
24. oktoobril teatati politseile, et
Narvas Mõisa tänaval rööviti vägival-
da kasutades 37aastaselt mehelt isi-
kutunnistus, pangakaart, mobiiltele-
fon ja käekell. Kahju on 101 eurot.

VARGAD RÜNDASID KELDRIT
24. oktoobril teatati politseile, et
Narvas Rahu tänavas on murtud
sisse kortermaja keldriruumi ja va-
rastatud neli autorehvi. Kahju on
360 eurot.
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MAJANDUS: Ida-Virus kasvab turism rohkem kui Eestis keskmiselt

Vene turistide madalseis
on möödas

Vene turiste käib Ida-~

Virumaal rohkem kui
mullu, ent nad peatu-
vad siin lühemat aega.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Ida-Virumaa turisminäitajad
on nina taas ülespoole keera-
nud. Selle aasta jaanuarist au-
gustini kasvas turistide ööbi-
miste arv eelmise aastaga
võrreldes 12protsenti (Eestis
keskmiselt 8 protsenti). Sise-
turistide ööbimisi oli rohkem
15 protsenti ja Vene turg ko-
sus 11 protsenti, ütles Ida-Vi-
ru turismikoordinaatorKadri
Jalonen.
Narvas
annab tunda

"Arvestades, et eelmisel
aastal langes meie suurim
välisturg Venemaa 22 prot-
senti, on see väga hea trend,"
leidis ta.

Narva turismikonsultant
Olga Tšerjomuškina tõdes,
et Venemaa elanikud taha-
vad reisida ja kõige odavam
on seda teha naabrite juurde.
"Vene turistid teevad küll ar-
vuliselt rohkem ööbimisi, aga
nad peatuvad siin lühemalt ja
kulutavad seega vähem raha,"
kirjeldas ta Venemaa majan-
dusraskuste tõttu toimunud
muutusi.

Tšerjomuškina sõnul on
Narva piirkonnas kümneid
majutusteenuse pakkujaid,
kes reklaamivad end näi-
teks majutuse broneerimise
süsteemis booking.com, ent
ametlikus statistikas ei kajas-
tu. "Kui vaadata tänavapildis
Vene numbrimärkiderohkust
japoodides kaupa täis poekä-
rusid, tundub isegi, et Vene
turiste on rohkem, kui statis-
tika näitab."

Narva muuseumi üritus-
te juht Ivo Loide kinnitas, et
linnuses annab Vene turistide
arvu kasv tunda. "Meil on igal

nädalal planeerimiskoosolek,
kus esitatakse ka eelmise nä-
dala statistikat, ja kui aasta
alguses oli väike langus, siis
alates suvest olukord muu-
tus. Praegu saab juba öelda,
et igal nädalal on eelmise aas-
taga võrreldes pluss sada ini-
mest.

"Rohkem tööd,
vähem raha

Talveperioodil maksab
Narva muuseumi pilet 3 eu-
rot ja see on Loide kinnitu-
sel Vene turistidele jõukoha-
ne. "Eks pärast suuri renovee-
rimistöid tulevad teised hin-
nad," tõdes ta.

Seevastu Eesti kaevan-
dusmuuseumi kogu komp-
leksi pääse 16 eurot võib Ve-
ne turistidele mõjuda pele-
tavalt.

"Kui palk on 200 eurot,
siis on 16eurone muuseu-
mipilet väga kallis," möönis
Eesti kaevandusmuuseu-
mi direktor Andres Kraas.

"Meil pole Vene turiste vä-
hemaks jäänud ega ka juur-
de tulnud. Mina ei nimetaks
seda [suurenenud ööbimiste
arvu − toim.] Vene turu ko-
sumiseks: me teeme rohkem
tööd, aga raha tuleb ju vä-
hem. Praegust poliitilist olu-
korda arvestades võib juhtu-
da, et Vene turg on ühel het-
kel täiesti null."

"Vene turg kosub," rõõmustas Ida-Viru turismikoordinaator Kadri Jalonen eile Eesti kaevandusmuuseumis toimunud turismiklastrikoosolekul. MATTI KÄMÄRÄ

OLGA TŠERJOMUŠKINA
Tundub, et Vene turiste on
isegi rohkem, kui statistika
näitab.

Narva hakkab puurkaeve rajama
Narva linnavoliko-~

gu lisas tänavusse eel-
arvesse 100 000 eu-
rot, alustamaks etteval-
mistust Kudruküla tu-
handetele suvilaoma-
nikele kolme uue puur-
kaevu rajamiseks.
Ilja Smirnov
smirnov@pohjarannik.ee

Narva linnavolikogu ela-
mu-, korteriühistute ja aian-
dusühistute komisjoni esi-
mees Jelena Pahhomova an-
dis teada, et Narva sai loa te-
ha Kudruküla suvilarajooni
kolm puurkaevu arteesia vee
saamiseks. Selleks lisati lin-
naeelarvesse uus rida, mis

näeb ette 100 000 euro kulu-
tamist puurkaevude rajami-
seks.

Pahhomova ütles Põhja-
rannikule, et linna tellimu-
sel on juba tehtud Narva lin-
na Kudruküla linnaosa põhja-
veevarude uuring.

"Selle uuringu alusel an-
nabkeskkonnaamet meile 150
kuupmeetrit vett ööpäevas
ning loa rajada kolm puur-
kaevu. Meile näidati kätte
üheksa punkti, kuhu neid on
võimalik teha, ning me pea-
me aiapidajatega nõu pidama
ja kolm optimaalset välja va-
lima," rääkis ta.

Narva linnast eraldatud
Kudruküla rajoonis on ligi-
kaudu 3000 aianduskrunti
ja umbes 2700 maja, millest

väikest osa kasutatakse aas-
ta ringi elamiseks. Joogivett
veavad inimesed ise kohale,
majapidamise tarbeks aga võ-
tavad kaevudest.

Juba ammu tegutsev ar-
teesiakaev on olemas aian-
dusühistus Svetofor, seal-
set vett kasutavad ka naab-
rid; limiidiks on kehtestatud
60 kuupmeetrit ööpäevas. Ka
aiandusühistu Baltika sai hil-
juti loa võtta 17 kuupmeetrit
vett ööpäevas ja rajada isik-
lik puurkaev, kuid selle käi-
kuandmisega alles tegeldak-
se.

Jelena Pahhomova rõhu-
tas, et kuigi kolm uut puur-
kaevu rajatakse linna arvel,
peavad veetorustikuga tege-
lema ühistud ise. Ning muidu-

gi tuleb tarbijatel maksta ka
maapõuest võetud vee eest:
kellele nimelt ja millise tariifi
järgi, selgub töö käigus.

Aiandusühistu Baltika ja
Narva aiandusühistute liidu
esimees Jelena Valme ütles,
et Kudruküla rajooni veeva-
rustuse probleem on tõepoo-
lest juba ammu aktuaalne.
Kuid tema sõnul leidub alati
mingeid nüansse, mis takis-
tavad aiapidajatel üksteisega
kokkuleppele jõudmast.

"Seda näitasid ka drenaa-
žikraavid: loogiline ja hea
skeem on küll nagu olemas,
tegelikult aga pole lepingut
sõlmida võimalik − mina olin
puu otsas, kui pauk käis, ega
tea midagi," kommenteeris
Valme.

Umbusaldushääletus jättis
vallavanema ametisse
Esmaspäeva-
õhtune Ase-
ri vallavane-
ma umbusal-
dushääletus
kukkus läbi:
kuus voliko-
gu liiget toe-
tas Koit Ora-
se (pildil)jät-
kamist oma ametis.

Koit Orasele, kes sai ame-
tisse selle aasta märtsikuus
pärast umbusaldusavaldust
toonasele Aseri vallavanemale
Arthur Seppernile ja volikogu
esimehele Gaido Kentemile,
esitasid viis saadikut eelmisel
istungil umbusaldusavalduse.
Esmaspäeval toimunudvoliko-
gu istungil see avaldus hääle-
tamisel läbi ei läinud: märtsis
loodud uus koalitsioon püsis ja
vallavanem jäi ametisse.

Peale Koit Orase taheti
umbusaldust avaldada ka val-
lavalitsuse liikmele Arno Ko-
dule. See umbusaldusavaldus
ei läinud samuti läbi. Mõlema

hääletuse puhul soovis seniste
juhtide jätkamistkuus inimest
ja vastu olikolm.

Kaht opositsiooni jäänud
valimisliidu Teeme Paremaks
Oma Kodu liiget volikogus pol-
nud. Valimisliidu esindaja Ants
Varinurm on oma volitused vo-
likogu liikmena peatanud alali-
selt, Raivo Pihlak ajutiselt kol-
meks kuuks. Volikogu toimu-
mise päevaks ei olnud Aseri
valimiskomisjon asendusliik-
meid veelkinnitanud.

Umbusaldusavalduses hei-
deti Orasele ette tegematajät-
misi japuudusi koolihoone re-
konstrueerimise protsessis,
loobumist alevi keskväljaku
rekonstrueerimisest, aga ka
liigset paindlikkust haldusre-
formi läbirääkimistel. Arno
Kodule heideti ette dokumen-
tide võltsimist − vallavalitsu-
se liikmenamuutis ta vallava-
litsuse istungite protokolle, et
kuulutada välja hange kooli-
maja projektijuhi koha täitmi-
seks. (PR)

Auvere jaam saab
tolmuprobleemi
lahendamiseks uue kottfiltri
Seni Auvere elektrijaama üle-
andmist pidurdanud liigsete
tolmuheitmete probleemi ei
ole siiani lahendatud ning see-
tõttu ehitab peatöövõtja Gene-
ral Electric (GE) jaamale uue
kottfiltri, millerajamine algab
lähiajal.

Eesti Energia meediasuhe-
te juht Kaarel Kuusk märkis,
et Auvere elektrijaama senine
käitamine on näidanud, et tol-
muheitmete puhul ei ole veel
suudetud saavutada ettenäh-
tud tulemust suurtel koormus-
tel. "Seetõttu ehitabpeatöövõtja
uuekottfiltri, mille tulemusena
peaksid tolmuemissioonidkok-
kulepitule vastama," ütles Eesti
Energia meediasuhete juht.

Kuusk lisas, et kottfiltri ehi-
tus peaks plaanide kohaselt al-
gama lähiajal ning praegu käib

selle projekteerimine. "Täp-
sema filtri valmimisaja asjus
räägime praegu peatöövõtjaga
läbi," rääkis ta.

Kuuse sõnul võtab Eesti
Energia jaama GeneralElect-
ricult lõplikult vastu siis, kui
see läbib kõik vajalikud kat-
setused. Seni jätkab jaam tööd
peatöövõtja vastutusel. Eesti
Energia meediasuhete juht
märkis siiski, et jaam on ala-
tes võrguga ühendamisest 2.
mail 2015 tootnudkokku 1,4 te-
ravatt-tundi elektrit.

Auvere elektrijaama ehitab
General Electric, mis ostis Al-
stomilekuuluva elektritootmise
üksuse eelmise aasta lõpus võt-
med-kätte-ehituslepingu alusel.
Eesti Energia investeeris Auve-
re elektrijaama rajamisse 638
miljonit eurot. (BNS)

Auvere elektrijaam. MATTI KÄMÄRÄ
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MAJANDUS: Tööpuudus on vähenenud kevadest peaaegu neljandiku võrra

Töökoha loomise toetus
sai parlamendis kriitikatuld

Peaminister Taa-~

vi Rõivas õigustas es-
maspäeval riigikogus
töökoha loomise toe-
tust, mis on mõel-
dud just Ida-Viru töö-
hõiveprobleemide la-
hendamiseks. Oposit-
sioonisaadikud kaht-
lesid, et tööpuudu-
se kahanemise taga
on valitsuse tubli töö.
Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Olga Ivanova esitas esmaspäe-
val 18 Keskerakonna frakt-
siooni liikme nimel arupärimi-
se, kui tulemuslik on olnud töö-
kohtade loomise toetamine
Ida-Virumaal.

"Märtsis toimus valitsuse
väljasõiduistung Ida-Virumaal.
Sellele järgnenud pressikonve-
rentsil reklaamiti uhkelt välja,
et Ida-Virumaal saab taotleda
töökoha loomise toetust, mida
makstakse ettevõttele, kes võ-
tab tööle vähemalt 20 piirkon-
nas töötunaregistreeritud ini-
mest. Nüüdseks on ettevõtja-
tel olnud võimalus töökohtade
loomise toetust taotleda juba
üle nelja kuu, paraku ei anna
tulemused põhjust rõõmusta-
miseks," märkis ta.

Tuleb vaadata l
aiemat pilti

Taavi Rõivas jäi eriarva-
musele. Ta tõi välja, et töö-
koha loomise toetust on taot-
lenud ja saanud kolm ettevõ-
tet kokku 81 töökoha loomi-
seks. Lisaks peab töötukas-
sa läbirääkimisi kümmekon-
na ettevõttega, kelle seas on
näiteks Kohtla-Järve mööb-
litootja TNC-Components ja
õmblusettevõte OÜ Kwintex,

metalliettevõtted OÜ Shroma
Kiviõlis ja OÜ Well Tehnolo-
gia, mis tuleb Narva tööstus-
parki.

"Töötukassa hinnangul
luuakse lähiajal toetusega
veel 200 või rohkem töökoh-
ta. Nii et minu hinnangul see
konkreetne meede toimib,
aga see ei ole kindlasti ainus,
seetõttu tuleb vaadata laie-
mat pilti," ütles Rõivas, mee-
nutades Narva väljasõiduis-
tungil tehtudotsust vähenda-
da kaevandamisõiguse tasu-
määrasid. "Usun, et see aitas
ära hoida uued koondamised
ja veelgi enam, VKG on tänu
sellele otsustanud taaskäivi-
tada kaks põlevkiviõli tehast
ja võtta tagasi tööle ligi 350
inimest."

Samal väljasõiduistungil
otsustas valitsus taotleda toe-
tust Euroopa globaliseerumi-
sega kohanemise fondist, et
osutada kahe aasta jooksul
tööturuteenuseid vähemalt
800 inimesele kogumaksumu-
sega 1,9 miljonit eurot. (Siht-
rühmaks on ajavahemikul 1.
augustist 2015 kuni 31. maini
2016 Eesti Energiast, Nitro-
ferdist ja Viru Keemia Gru-
pist koondatud.) "Fondi toel
pakutakse ümberõpet ja ees-
ti keele õpet, hüvitatakse koo-
litus- ning töölesõidukulusid.
Alates 1. juulist on neid tee-
nuseid saanud 291 inimest,"
rääkis peaminister.

Rõivase sõnul hindab va-
litsus oma töö tulemuslik-
kust selle põhjal, kuidas kõi-
kide otsuste koosmõjul töö-
tus Ida-Virumaal väheneb.
Kui märtsi lõpus oli maakon-
nas 7790 registreeritud töö-
tut, mis moodustas 12,4 prot-
senti tööjõust, siis pool aas-
tat hiljem olid need näitajad
vastavalt 6154 inimest ja 9,8
protsenti. "Nii et väga arves-

tatavalt on tööpuudus Ida-Vi-
rumaal langenud − peaaegu et
neljandiku võrra ja seda poo-
le aastaga."

Toetus õige,
tingimused valed

Seevastu Keskerakonna
saadik Mihhail Stalnuhhin
leidis, et tööpuuduse vähene-
mine 1636 inimese võrra pole
kuidagi valitsuse teene.

"Kõik firmad, kes on tal-
veund maganud, ootavad su-
vehooaega, võtavad juurde
töölisi. Algab turismihooaeg,
ehitus- ja metsatööde hooaeg.
Täpselt nii, nagu igal aastal
päev kord pikeneb ja siis jälle
lüheneb − täpselt samad prot-
sessid toimuvad majanduses.
Hooaeg, mis annab inimeste-
le lisavõimalused tööle saada,
on praegu lõppenud."

Stalnuhhini hinnangul töö-
kohtade loomise toetus ei töö-
ta. "Iseenesest on hea, et va-
litsus tuleb Ida-Virumaale ja
püüab midagi teha. Ega nad ei
ole ju süüdi, et nad ei tea, mi-
da tegelikult teha on vaja."

Stalnuhhini erakonnakaas-
lane Martin Repinski tervi-
tas töökoha loomise toetust,

ent leidis, et tingimusi tuleb
muuta. Ettevõtete jaoks ole-
vat põhiliseks takistuseks, et
tööle tuleb võtta korraga vä-
hemalt 20 inimest, kes on ol-
nud töötukassas arvel vähe-
malt pool aastat. "Meie maa-
konna jaoks on suured ette-
võtjad küll väga tähtsad, aga
palju realistlikum ja lihtsam
oleks luua töökohti, kui toe-
tust makstaks ka väikestele
ettevõtetele, kes võtavad kor-
raga tööle näiteks kolm kuni
viis töötajat."

Valitsusjuhi kinnitusel on
töötuse nõue põhjendatud,
sest toetuse mõte pole tööta-
jate ülelöömine teistest ette-
võtetest poole odavamate ku-
ludega ja turu solkimine.

"Ka paarikümne uue tööko-
ha künnis sai otsustatud sama-
del kaalutlustel, et ei tekiks
sellist olukorda, kus luuak-
se mõni väike ettevõtlusük-
sus, mis tegelikult suurt muu-
datust piirkonna hõives kaa-
sa ei too, aga mille mõju võib
olla see, et teised sama vald-
konna ettevõtted peavad uk-
sed sulgema. Selliseid mõju-
sid soovisime iga hinna eest
ära hoida."

Peaminister Taavi Rõivas kinnitas riigikogus, et töökoha loomisetoetus on andnud tulemusikoos teistetööpuudust vähendavatesammudega. MATTIKÄMÄRÄ

KELLE TEENE ON VÄHENENUD
TÖÖPUUDUS?
Taavi Rõivas kirjutab Ida-Virumaal vä-
henenud tööpuuduse valitsuse otsus-
te, opositsioonisaadik Mihhail Stalnuh-
hin aga hooajatööde arvele.

Töötukassa Ida-Virumaa osakonna ju-
hataja Anneki Teelahk

"Töötukassa tegeleb pidevalt töövahen-
dusega ja me ei puhanud ka suvel. Meil on
listis üle 400 tööandja, kes töötukassa kaudu töötajaid otsivad.
Suvel vahendasime pidevalt 600-700 töökohta ja valdav enamus
neist polnud hooajatööd. Ida-Virumaal on ajutine töö suhteliselt
marginaalne. Seega ei saa väita, et ligi 1600 inimest, kes on ke-
vadest rakendunud, läks hooajatööle."

Õlikanep kasvatajat alt ei vedanud
Ida-Virumaal esimest~

aastat õlikanepit kasva-
tanud Viljandimaa mees
Renno Nurmela jäi saa-
giga rahule ning kavat-
seb tuleval aastal sel-
le kultuuriga jätkata.
Külli Kriis
kylli@pohjarannik.ee

"Kanepiaasta oli tänavu täitsa
okei, muude viljadega läks keh-
vemini. Hernest jäi hästi palju
maha − see kasvas mul suures
osas just Ida-Virumaal ja seal
kandis sadas väga palju. Kui lõ-
puks kuivaks läks, oli vihm ju-
ba herneära rikkunud − nii ma-
ha vajutanud, et kätte enam ei
saanud. Teravili andis igal pool
viletsa saagi, toiduvilja ei saa-
nudki ja hinnad olid ka kehvad,"
rääkis Renno Nurmela.

Nurmelal on Ida-Virumaal
4000 hektarit maad, kodumaa-
konnas veel 2500 hektarit li-
saks.

"Viljandis sadas ka palju,
aga ikka vähemkui Ida-Virus;
eriti suve lõpu poole − siin oli
koristusajal ikka rohkem neid
päevi, kui kombainiga välja sai
minna," võrdles ta.

Septembri teises pooles, kui
kanepi koristamise aeg kätte
jõudis, lubas ilm juba ka meie
kandis ilusti põllule minna.
Iseasi, et osa põlde olid peh-
med ja tavaliste kombainide-
ga peale ei pääsenud.

Nurmelal on üks lintkom-
bain ka, sellest oli kõvasti abi.
Aitas sellega teenust pakkudes
ümbruskonna teistelgi põllu-
meestel liig pehmetelt põldu-
delt vilja kätte saada.

Kanepikasvatusega tegi
Nurmela tõsisemalt algust al-
les eelmisel aastal, siis kasvas
see kultuur 75 hektaril ja kesk-
miseks hektarisaagiks tuli 800
kilo, mis oli tema sõnul hea tu-
lemus.

Tänavu, mil kanep kasvas
1300 hektaril, Nurmela saagi-
numbritesträäkida ei taha.

"Ütleme nii, et jäin rahule,
aga arvudest ei räägi."

Ka edasiste plaanide koha
pealt jääb ta kidakeelseks.

"Kanep on nišikultuur, kui
sellest liiga palju rääkida, hak-
kavad ehk liiga paljud arva-
ma, et seda on kerge kasva-
tada, ja siis hind kohe kukub,"
põhjendas ta. "Ega see tegeli-
kult lihtne ole: seeme on kal-
lis ja seda on keeruline kasva-

tada, koristamine lõhub kom-
baini, suur töö on seeme nii
puhtaks saada, et seda müüa− puhtus peab olema 99 prot-
senti, selleks on kuivatisse eri-
seadmeid vaja."

Nurmelal on kõik vajalikud
seadmed olemas, teadmised ja
esimesed kogemused ka. Le-
pingupartnerid on tema too-
danguga rahul ja huvitatud uu-
test lepingutest.

"Kindlasti ma jätkan kane-
piga, tänavune pind pole sugu-
gi mu võimekusepiir," jätab ta
tuleva aastaga seotud numbrid
taas enda teada.

Kindlasti jätkab Renno Nur-
melakanepikasvatusega ka Ida-
Virumaal. Vaatamata sellele, et
kohalikud kanepihuvilised õli-
ja narkootilisel kanepil vahet
ei tee ning põlde rüüstates saa-
ki omajagu kahjustasid.

Renno Nurmela jäi tänavuse kanepisaagiga igati rahule.
MATTI KÄMÄRÄ
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SPORT / KUULUTUSED

SUUSATAMINE: Kahe tütre ema on hooaja hakul paljutõotavas vormis

Tatjana Mannima
ootusterikas tagasitulek

Veebruaris teise tütre~

sünnitanud Eesti viimas-
te aastate parim nais-
suusataja Tatjana Man-
nima tõdeb, et on saa-
nud suvised treeningplaa-
nid edukalt teoks teha ja
tunneb, et tulema peaks
taas edukas hooaeg.

Erik Gamzejev
erikg@pohjarannik.ee

Võitnud 2015. aastal teist
korda pikamaasuusatamise
rahvusvahelise sarja FIS Ma-
rathon Cup, jäi Kiviõlist pä-
rit ja siiani sealset suusaklubi
esindaval Mannimal tütre sün-
ni tõttu eelmine hooaeg vahe-
le. Kevadel tundis ta aga taas
võistlusnälga ja leidis, et ka
36aastaselt võib suusatamises
veel suuri tegusid teha, ning
otsustas naasta tippsporti.

Suvine töö läks täkkesse
Järjekindel töö uuesti tipp-

vormi tõusmise nimel läks lah-
ti juunis ja sealtpeale on tree-
ningud kulgenud täpse plaa-
ni järgi. Enamasti on ta har-
jutanud kodusel Otepääl, sep-
tembris oli ta paar nädalat
Eesti koondisega Bulgaarias
Belmekenis treeninglaagris.
"Olen saanud kõik plaanitu
ära teha ja ootan põnevusega

peagi algavat hooaega, et tea-
da saada, milleks ma suuteline
olen," tõdes ta.

Üheks kinnituseks, et suvi-
sed trennid on läinud täkkesse,
oli pühapäeval toimunud Elva
mäkkejooks, kus Tatjana Man-
nima oli üldarvestuses küm-
nes ja naistest kiireim. Teiste
seas jäi 7 sekundiga tema sel-
ja taha ka näiteks Rio olüm-
piamängudel maratonijooksus
osalenud Lily Luik.

Esikohta Mannima üle ei
tähtsusta, tõdedes, etkui tema
suusatajana liigub tippvormi
poole, siis jooksjatel, kel hoo-
aeg on läbi saamas, peaks vor-
mikõver kulgema pigem vas-
tupidises suunas. Lisaks peaks
ka raskete tõusude rohke rada
soosima suusatajaid.

Küll aga oli Tatjana Manni-
mal hea meel oma aja üle. El-
va mäkkejooksurada on tema-
le omalaadnetestimispaik, mis
näitab kätte suvise töö tule-
muslikkuse. Seekord parandas
ta oma isiklikku rekordit 13 se-
kundi võrra. "See on päris hea

märk, mis näitab, et olen suvel
teinud õigeid asju," ütles ta.

Head hoogu näitas Man-
nima ka Bulgaarias toimu-
nud kontrollvõistlustel, kus ta
edestas nii rollerirajal kui ka
krossijooksus kõiki teisi seal-
olnud Eesti koondise suusata-
jaid. 5 km jooksus oli ta näi-
teks Kati Tammjärvest üleka-
he minuti kiirem.
Maratonide kõrval proovib
ka tavadistantse

Sellele, kui palju suvel ja
sügisel valatud higi suusara-
jal premeerimist leiab, peaks
esimesed vastused hakkama
tulema juba mõne nädala pä-
rast. Novembri alguses suun-
dub Mannima Põhja-Soome,
kus esmalt saab mõned näda-
lad lumelharjutada. 18.-20. no-
vembrini toimuvad aga katse-
võistlused, mille põhjal sel-
gub, kas tal on asja ka maail-
ma karika etappidele tavadis-
tantsidel.

Kevadel, kui Mannima lan-
getas tippsporti naasmise ot-
suse, arvas ta, et keskendub
vaid pikamaasuusatamisele.
Maratonide sari on tal endi-
selt tähelepanu keskpunktis,
ent samas ei ütleks ta ära oma
võimete proovimisest maail-
ma suusaässadega ka tavadis-
tantsidel, kui vorm peaks seda
lubama. "Muidugi kogu prog-
rammi ei plaani ma kaasa te-

ha, sõidaksin võimaluse korral
vaid mulle sobivaid distantse,"
sõnas ta.

Kevadel rääkis Mannima
Põhjarannikule, et teda kan-
nustas suusarajale naasma
soov võita maailma pikamaa-
suusatamise sari tugevneva-
lekonkurentsile vaatamata ka
kolmandat korda.

Tippvormi jõudmine, selle
hoidmine ja rahvusvahelises
võistluskarussellis osalemine,
mis tähendabreisimist mitme-
te mandrite vahel, pole kahe

väikese tütre kõrvalt loomuli-
kult kerge. "Pean lihtsalt väga
täpselt oma tegemisi planeeri-
ma. Aga lapsed on tublidolnud
ja lasknud mulka sporti teha.
Suvel oli sellevõrra lihtsam, et
mees [tippsuusatamises hin-
natud suuskade hooldaja Are
Mets, kelle kliendid on olnud
nii Andrus Veerpalu, Justyna
Kowalczyk kui mitmed teised]
olikodus. Nüüd, kus ta on Soo-
me koondisega laagris, on mul
ema abiks," rääkis Mannima
oma elukorraldusest.

Olen saanud suvel kõik
plaanitu ära teha ja ootan
põnevusega peagi algavat
hooaega, et teada saada,
milleks ma nüüd suuteline
olen.

Tatjana Mannima on saanud tõsta pea kohale pikamaasuusatamise sarjaFIS Marathon CUP võidukarika nii 2013.kui 2015.
aastal. Tänavu ihkab ta seda teha kolmandat korda. erakogu

Allar Keerme teenis Eesti
meistrivõistlustel pronksi
Laupäeval sõideti Haapsalu
vanal sõjaväelennuväljal
Balti ja Eesti kestuskrossi
meistrivõistluste viimane
etapp. Punkte kokku lugedes
selgus, et Allar Keerme või-
tis Eesti meistrivõistluste
arvestuses klassis E1 pronk-
si ning Läti ja Balti meistri-
võistluste arvestuses neljan-
da koha.

"See oli tõepoolest ülla-
tus. Jälgisin Balti meistri-
võistluste seisu ja arves-
tasin, kui palju ma keda-
gi võitma pean või kui pal-
ju kaotada tohin, et ka nen-
des arvestustes medal kaela
saada, aga natuke jäi Haap-

salus karmis konkurentsis
puudu," ütles Allar Keerme.
Rada on Haapsalus kõva ja
kivine, nii et tehnika ja me-
hed said kõvasti väntsuta-
da. "Eelmisel hooajal oli mul
meeletult ebaõnne. Küll la-
gunes tsikkel, küll tuli naa-
berriikide kiirabiautode ja
haiglate sisemust uudista-
da. Seetõttu keskendusin
just Balti meistrivõistlus-
tele ja Eesti seise isegi ei
vaadanud. Võtsin neid ko-
duetappe, mis Balti sarja ei
kuulunud, rohkem treening-
võistlustena," ütles Allar
Keerme. "Alles pärast se-
da, kui neljandana finišisse

jõudsin, hakkas toetustiim
järsku tabeleid vaatama ja
punkte liitma ning teatas, et
seis on pronksine," ütles Al-
lar Keerme.

Teise esiotsa mehena oli
Haapsalus stardirivis Riho
Keerme, kes tuli küll kol-
mandaks, aga hooaja kes-
kel ette võetud klassivahe-
tus tähendas muidugi seda,
et üldkokkuvõttes kõrgete-
le kohtadele asja ei olnud.
"Kahte tsiklitpidada ei jõua
ja mind hakkas paeluma en-
duuro, nii et otsustasin kes-
tuskrossis kaasa lüüa, kuid
juba selles klassis," ütles Ri-
ho Keerme. (PR)

Allar Keerme on alates aastast 2007 pidanud kümneid kordi pärast sõitu porise kiivri peast
võtma, kuid Eesti meistrivõistluste medalisäras tuli seda teha esimest korda. PEETER LILLEVÄLI

LÜHIDALT

NARVA PSK ALUSTAS TIITLI
KAITSMIST VÕIDUGA
JÄÄHOKI. Eesti meistrivõistlus-
te avamängus alistas valitsev
meister Narva Paemurru spordi-
kool Tallinna Vikingi 5:4. Narva-
laste väravad viskasid Maksim
Anohhin, Ilja Iljin, Aleksandr
Bogdanov, Aleksandr Rabotinski
ja Georgi Vassiljev.

Sel hooajal osaleb meistrisar-
jas neli meeskonda. Avavooru
teises kohtumises alistas HC
Tallinn Noortekoondise ülekaa-
lukalt 11:1.

Kohtla-Järve jäähallis sel talvel
Eesti tippmeeskondi mängimas
ei näe, kuna palju aastaid meist-
risarjas osalenud Kohtla-Järve Vi-
ru Sputnik loobus tänavu mängi-
jate ja raha puuduse tõttu. Mitu
endist Viru Sputniku mängijat,
nagu näiteks Vassili Titarenko ja
Maksim Borovikov, kuuluvad sel
aastal HC Tallinna ridadesse.

PSK ja HC Tallinn kohtuvad
omavahel eeloleval pühapäeval
kell 15 Narva jäähallis.

ESILIIGAST PUDENEV
JK JÄRVE SAI
ÜHE SILMA JUURDE
JALGPALL. Kuigi esiliigast välja-
langemist Kohtla-Järve J K Jär-
ve enam vältida ei saa, peeti
võõrsil kolmandat kohta hoidva
Tallinna Infoneti duubelmees-
konna vastu sisukas mäng ja
teeniti 2:2 viigiga ka punktilisa.
18aastane Kirill Davidenko lõi
oma esimese värava esiliigas ja
viis Järve juhtima 12. minutil.
Teise poolaja alguses kasvatas
Kevin Kaivoja edu. Lõpuminuti-
tel libises siiski lähedal olnud
võit käest. Infoneti kaks järjesti-
kust väravat 85. ja 86. minutil
tõid tabloole viigi.
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MÜÜKKanalisatsiooni-ja reovee ärave-
du. Kanalisatsioonikaevude pu-
hastamine. Mitmesugused makse-
võimalused. Tel 512 1495.

TEENUS

KAARDID ENNUSTAVAD. Tel 900
1727. 24 h. Hind 1,09 €/minut.

TÖÖ

OTSE TOOTJALT pakitud küttema-
terjal: puitbrikett (al 129 €), tur-
babrikett, pellet, klotsid. Vedu. Tel
506 8501.

Savala Masinaühistu pakub tööd
lüpsjale. Tel 5301 1056.

Killustik, liiv, aheraine, sõnnik
koos kohaletoomisega. Veoteenu-
sed kalluriga MAZ. Tel 5664
8482.

OST

TEATED

OÜ Estest PR OSTAB metsa-ja
põllumaad. Tel 504 5215, 514
5215, info@est-land.ee.

Komisjonikauplus HEA
võtab elanikelt müüki

kõiki kodu-ja aiakaupu,
antiikseid esemeid.
Jõhvi Kaubakeskus

(Keskväljak 6, nullkorrus)
Tel 337 1488.

Iga lahkumine on raske,
iga teelesaatmine kurb ...

Sügav kaastunne Leale ema

Miia SAJORI
kaotuse puhul.

Töökaaslased

Aeg annab kõik meil tagasi,
ei ema südant iialgi ...

Siiras kaastunne teile,
Lea ja Anne,

ema
surma puhul.

Riina ja Raul peredega ning Elvi

Mis jääb veel üle?
Vaid mõttes sosistada:
lahkuja, head teed...

Mälestame kallist

Leida ISOTAMME
Sügav kaastunne abikaasale,

õele ja lapselapsele.

Ina, Reet, Rutt ja Lea peredega

Päikene tõuseb ja vaob,
inimene elab ja kaob …

Avaldame sügavat kaastunnet
Kristina Samrale kalli

isa
kaotuse puhul.

Kolleegid Teliast

Mälestame kurbusega
abivalmis naabrit

Mare VALGET
Tunneme südamest kaasa

abikaasa Aarele ja omastele.

Tiiu ja Mati

Sügav kaastunne tütardele ja
sugulastele kalli

Miia SAJORI
surma puhul.

Anu, Aino ja Mai
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AJA LEHT

PÕLEWKIWITÖÖSTUS
LÄHEB HOOGU

Rakwere-Kunda raudtee piirkonnas
on praegu käsil kiired ettewalmis-
tustööd Wanamõisa põlewkiwitöös-
tuse, õliwabriku ja kaewanduse
käimapanemiseks, milline töötas
omal ajal katsewabrikuna, kuid wa-
hepeal seisis. Wanamõisa wäike
katsekäitis muutub lähemal ajal
sarnaseks suurkäitiseks kui seda
on teised põlewkiwitööstused.

Uuele õliwabrikule on juba tellitud
Franz Krulli tehasest sisseseade,
läbilaskewõimega 3000 tonni põ-
lewkiwi päevas. Uue wabriku ehita-
mist ja kaewanduse alustamist fi-
nantseerib tema uus omanik "Wa-
namõisa Oilfields Ltd.", kes sai hil-
juti kaewanduse uueks omanikuks,
wõttes üle hooned, kaewanduse ja
wabriku seaded − wedurid, wago-
netid ja 73 ha suuruse maaala.
Riigilt on hangitud aga kontses-
sioon 10.000 ha maa kohta, kus
toimub põlewkiwi kihituste asendi
ja kasutamiswõimaluste uurimine,
milleks wõetakse ette puurimisi.
(Põhja Kodu, 26. oktoober 1936)

EESTI EI VAJA UUSI
PÕLEVKIVIKAEVANDUSI
Arvestades energiatootmise efek-
tiivsuse tõusu, katelde rekonst-
rueerimist ja taastuvate energiaalli-
kate kasutuselevõttu, ei ole vaja-
dust suurendada elektritoomiseks
ette nähtud põlevkivikogust.

Põlevkivi on Eesti jaoks strateegi-
line ressurss. Me ei pea õigeks uu-
te kaevanduste avamist üksnes
seetõttu, et põlevkiviõli hind maail-
maturul võimaldab kasumlikku õli-
tootmist. Leiame, etkiirendatud
korras õli tootmiseks vajalike maa-
rdlate käikuandmiseks puudub riik-
lik huvi. Õlitootmine teenib väikse
grupi huve, jättes riigile ja omava-
litsustele suured sotsiaalsed ja
keskkonnaprobleemid aastaküm-
neteks. KESKERAKONNA ROHE-
LISTE KOGU, KESKERAKONNA
OMAVALITSUSTE KOGU (Põhjaran-
nik, 26. oktoober 2006)

VANAD POSTKAARDID: Mis seob korstnapühkijat põrsaga?

Iisaku muuseumis saab istuda
kaksiratsa katusel

"Korstnapühkija!~

Tule ikka jälle kors-
tent puhtaks nühki-
ma!" saadab Iisaku ki-
helkonna muuseumis
avatud näitust "Mees
kuldse nööbiga" va-
na hea Apelsini lugu.
Tiia Linnard
tiia@pohjarannik.ee

Korstnapühkijast laulab ka
Orelipoiss, laulab Vello
Orumets, laulab Els Him-
ma, laulab ansambel Kase-
ke, laulab Rein Tuus, jakõi-
ki neid laule saab näitusel
kuulda, vajutades vanaaeg-
se raadio nupule.

Kaksiratsi katusel
"Mees kuldse nööbiga"

pole siiski näitus heliloo-
mingust, vaid tuleohutu-
sest. Aga ka tuleohutusest
on võimalik kokku panna
selline näitus, mis haiguta-
ma ei aja.

2011. aastal tõi see väl-
japanek, mis siiani mööda
Eestit ringi rändab, Eesti
tuletõrjemuuseumile Nar-
vas peetud Eesti muuseu-
mide festivalil näituste
konkursil võidu. Kui olla
täpne, siis kandis tuletõr-
jemuuseum tollal väga ja-
burat nime − Eesti sisetur-
valisuse muuseum −, aga
õnneks said nad kolm aas-
tat hiljem oma ilusa nime
tagasi.

Kas teie läheksite muu-
seumi, mis kannab nime

Eesti siseturvalisuse muu-
seum? Minamitte.

"Mees kuldse nööbiga" või-
maldab nagu Smilersi laulus
käia katuseid mööda. No pä-
ris käia ei saa, aga kaksiratsi
saab katuseharjale istudaküll
ja vaadata korstnast... multi-
kaid! Näiteks 1982. aastal teh-
tud multikat "Pagar ja korst-
napühkija".

Neid katuseharjasid korst-
naga on näitusel mitu ja ühest
korstnast sisse vaadates näed
seal iseennast. "Korsten peab
lihtsalt nii puhas olema, läiki-
ma nagu prillikivi," põhjendab
Iisaku kihelkonna muuseumi

pedagoog Anne Nurgamaa,
miks korsten vaatajat vastu
peegeldab.

Ja ühel teisel katuseharjal
saab mängida täringumängu,
sellist nagu "Tsirkus", ainult
et tegelased, kes sind män-
gulaual võidule lähemale vii-
vad või siis allakukutavad, po-
le mitte tulerõngast läbi hüp-
pav lõvi või kaval panter, vaid
kuldse nööbiga mehed.
Põrsas kaenlas

Korstnapühkijatest on
alati lugu peetud ka kui õn-
ne toojatest ning läbi aega-
de kujutatud neid uue aas-

ta postkaartidel küll nelja-
harulise ristikheinalehega,
küll hobuserauaga, küll roo-
sa põrsaga.

Hea küll, neljaleheline ris-
tik on õnne toov, leitud hobu-
seraud samuti, aga põrsas?
Mis see põrsas korstnapüh-
kijasse puutub?

Inglismaal olnud vanas-
ti selline komme, et korst-
napühkija kõndis uue aasta
esimesel päeval, siga kaen-
las, linnatänavatel ning ini-
mesed maksid väikese sum-
ma, et tõmmata põrsalt karv
soovi täitumiseks.

Korstnapühkijal olnud va-
nasti uue aasta esimesel päe-
val üldse käed-jalad tööd täis,
sest üks komme olnud selli-
ne, et valge hakul roninud ta
korstna otsa ning soovinud
seal kõva häälega kogu linna-
le õnnerikast uut aastat.

Nojah, nüüd kutsutaks sel-
lisele korstnapühkijale hul-
luarst ja loomakaitsjad teek-
sid, põrsas kaenlas, ringi hul-
kuvatele korstnapühkijatele
tuule alla.

Ja kaardid − neid enam ei
saadeta, ei vanal aastal, ei
uuel.
Tööriistad puust,
mehed rauast

Korstnapühkija varustusse
kuuluvad korstnaluuad, truu-
biluuad, katlaharjad, tahma-
kulbid.

Vanasti olid need luuadka-
seraagudest, mis seoti traa-
diga haraliseks ning rasku-
seks kinnitati pööraga keti
otsa paarikilone pomm ning
20-30 meetri pikkune kane-
pist nöör.

Vanasti oli nendel töö-
riistadel ka oma nimi. Näi-
teks truubiluud ehk soemüü-
riluud kandis nime roos. Ja
suur korstnaluud oli tante. Ja
väike varrega luud praeahju,
pliidiplaadi ja kamina puhas-
tamiseks, samuti põrandalt
tahma ja tuha pühkimiseks,
oli stiilbesen.

Pärast 1922. aastat kasu-
tati kaseraagudest korstna-
ja truubiluudade asemel te-
rasluudasid ning kanepinöö-
ri asemel terastrossi.

Seega − kui vanasti olid
tööriistad puust ja mehed

rauast, siis nüüd on tööriis-
tad rauast ja... korstnapühki-
jad raudsed endiselt!
Trükikojast Kommunist

Näitus annab ülevaate ka
korstnapühkijate töö maksu-
musest Tartus. 1689. aastal oli
nii, et suure korstna nühki-
mine maksis 12 riigitaalrit ja
väike kaheksa.

Kuna Põhjasõjas Tartu lin-
na arhiiv hävis, pärast seda
varasemate tariifide kohta
andmed puuduvad.

1821. aastal ilmusid uued
hinnakirjad: suur korsten 50
kopikat, keskmine 40, väik-
sem 35.

Hinnad 1919. aastal: ilma
pliidita ahi − 2 marka, pliidi-
ga − 3, soemüürita väike pliit
− 2, soemüüriga pliit − 4, suur
pliit − 10.

1930. aastal vähendas Tar-
tu linna volikogu seniseid töö-
tasusid peaaegu poole võrra:
ühekordse maja korstna nüh-
kimine hakkas 1,50krooni ase-
mel maksma ühe marga, ka-
hekordse maja korstna nühi-
mine kahe krooni asemel ühe
krooni.

1936. aastal rahuldas linna-
volikogu Tartu korstnapühki-
jate ühisusekaebuse liiga ma-
dalate tasumäärade kohta ning
uut maksumäära täiendati ka
lisasuitsulõõri maksu võrra.

Tänapäeva hinnakirja
kohta ütleb näitus, et see on
märksa detailsem, ning pakub
välja järgmised hinnad: ühe
lõõri puhastamine 3,5 eurot,
sama palju maksab tahmako-
ti puhastamine; pliit, ahi, ka-
min või saunaahi − 10 eurot;
väljakutse − 10 eurot; miini-
mumtasu − 22 eurot.

Aga eks need hinnad ole
eri korstnapühkijatel erisu-
gused.

Ajad on muutunud, kom-
bed on muutunud, tööriistad
on muutunud, hinnad on muu-
tunud, kuid näiteks kõik trüki-
sed, mis nõukaajal trükikojast
Kommunist välja tulid, pole
kaugeltki nii väärtusetud, et
sobiksid vaid tulehakatiseks.

"Korstnate õigeaegse pu-
hastamisega väldime tulekah-
jude tekkimist," teatab üks
trükikojast Kommunist välja
tulnud plakat näitusel.

Iisaku kihelkonna muuseumi direktorit Marko Vinnit paneb see, mis korstnast kostab, pöidlaid püsti tõstma. MATTI KÄMÄRÄ
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NAPSIKLAAS

ROOVELLIK

... MÄNG
(TÄHETARK)

OHJELDA-
MA

VANUS

E. NÄITLEJA,
LAVASTAJA,
TEATRIJUHT

1939-93
(IN.+N)

JUMESTUS

PESUPULB-
RIMARK

AAR

JÕGI
AAFRIKAS

TIMPU

MASENDUS KOLLE
(ETN.)

AASTA-
TUHAT

KOHT RAP-
LAMAAL

El IIAL INGLISE
KIRJANIK

HÕIMU-
RAHVA

LI GE

ARTUR ..

(E. END.
KIRJANIK)

E. END.JALGPALLI-
KOONDISE

VARAVAHT
(IN.+N)

UNIVERSI-
TAS TARTU-

ENSIS

EEPILINE
MORAALIGA

LÜHILUGU
AINUÕIGUS

E. NÄITLEJA
(IN.+N)

->

KOHVISORT

HEELIUM
JULIUS ...

(E. END.KIRJANIK)
..EITUST

VÄLJENDAV
EESLIIDE

G. VERDI
OOPER

SISE- PUU OTSAS
NAGU KODUS

EMAJÕKKE
SUUBUV

JÕGI
KREEKA
TÄHT

... LASS-
MANN

(MUUSIKA-
PEDAGOOG)

VAIKE
VÕIDU-

SÕIDUAUTO
MEELEKOHT VÕTA

TRIHAPNIK
MAO- ISSANDA

AASTAL
(LP. K.)

HINGE-,
VAIMU-
SUUR-

VÕISTLUS
VESINE

LOHK
RABAS

ESIMENE
TAHT

LAUBA-
VÖRU

EESTI RAHVA RISTSÕNAD
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Škoda Fabia - oma klassi ruumikaim!

Fabia rikkalikku baasvarustusse kuuluvad: 6 turvapatja, AB5 pidurid ja M5R mootori pidurdusmomendi kontroll, XD5 - täiendatud funktsionaalsusega
elektrooniline diferentsiaallukk, immobilisaator, halogeenesilaternad koos LED-päevasõidutuledega, alarm ja kaugjuhtimisega kesklukustus, 2x elektriaknad,
elektrilise soojendusega külgpeeglid, konditsioneer, soojendusega esiistmed, pardakompuuter, Start/Stop funktsioon, Raadio "BLUES"ja 4 kõlarit: SD-mälukaardi,
Aux-ln, USB-liides, Üle-euroopaline tehase garantii 4 aastat või 120 OGG km, Škoda Fabia hind alates 9 990 €!

ŠKODA Tallinn -Tallinn, Paldiski mnt 73 / Pirni 1 • Telefon: 6808 222 • autoPskoda.ee
ŠKODA Laagri • Pärnu mnt. 543, Laagri • Telefon: 5837 070 • auto.laagripskoda.ee
Aasta Auto AS • Tartu, Sepa 24 A • Telefon: 7308 000 • infopaastaauto.ee
Moller Auto Pärnu OÜ • Pärnu, Välja tn. 3 •Telefon: 4476 140 • parnuPskoda.ee
Moller Auto Viru OÜ • Jõhvi, Narva mnt 143 • Telefon: 6808 200 • viruPskoda.ee
Moller Auto Viljandi OÜ • Viljandi, Tallinna mnt 45 • Telefon: 4355 340 • viljandipskoda.ee
Warma Auto OÜ • Kuressaare, Tallinna 82a • Telefon: 4530 120 • infopwarmaauto.ee

ŠKODA Eesti mobiilirakendus

GARANTII

□ eo®
ladüü

Available on the

m AppStore

Google play

www.skoda.ee facebook.com/skoda
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